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Fakulta: Stavební 
Obor studia: Stavební inženýrství – obor L 
Úroveň studia v době pobytu v zahraničí: Magisterské 
  

Zahraniční škola 
Země: Costa Rica   
Název zahraniční školy: Tecnológico de Costa Rica   
Fakulta/katedra/ateliér zahraniční školy: Escuela de Ingeniería en Construcción  
Jméno koordinátora zahraniční školy: Raúl Edo. Ramírez Brenes 
E-mail koordinátora zahraniční školy: raul.ramirez@itcr.ac.cr  
Web zahraniční školy pro výměnné studenty: https://www.tec.ac.cr/ 
Web „stavební fakulty“: https://www.tec.ac.cr/escuelas/escuela-ingenieria-construccion 

 

Studijní pobyt v zahraničí 
Akademický rok: 2022/23  
Začátek pobytu: 19. července 2022  
Konec pobytu: 13. prosince 2022  
Délka pobytu v měsících: 5 

Aktivity před výjezdem 
Kde jste získal/a informace o možnosti vyjet v rámci MBD?: 
Na stránkách ČVUT, studujvesvete.cvut.cz, na přednáškách o Erasmu, … 
Kde je možné získat informace o kurzech vyučovaných na zahraniční škole(uveďte odkaz na 
web)?:  
https://www.tec.ac.cr/carreras všechny studijní programy 
Pro stavárnu tady https://www.tec.ac.cr/escuelas/escuela-ingenieria-construccion, vpravo 
zvolit „CARRERAS“ a „PLANES DE ESTUDIO“ 
https://tec-appsext.itcr.ac.cr/guiahorarios/ tady jsou rozvrhy aktuálně vypsaných předmětů, 
lze tam najít jestli jsou online nebo prezenčně (nicméně tohle záleží vždy na konkrétním 
učiteli, který se občas mění) 
Které dokumenty jsou potřebné k přijetí na zahraniční vysokou školu?: 

- Transcript of records (studijní) 
- Confirmation of study (studijní) 
- Motivation letter  
- CV 
- Formulario de Información General del Estudiante (na stránkách TEC) 
- Formulario de Información Médica (na stránkách TEC) 
- Certificado de dominio del idioma español (na fakultě jazyků) 

Jakým způsobem se dokumentace k přijetí vyřizuje?: 
Viz předchozí 
V jakém jazyce jste studoval/a na zahraniční vysoké škole? : 
Ve španělštině – TEC žádnou úroveň nepožaduje, ČVUT požaduje B2  



Já se učila 7 let na střední, a certifikát mi vypsala vyučující ze stavárny, kde jsem si zapsala ŠJ 
pro pokročilé a zjistila, psaný jazyk zvládám, ale sama v hlavě nic nenacházím. Pár dní-týdnů 
po příjezdu jsem španělštinu ale oprášila, když musíte mluvit, prostě mluvíte. Podle mě jsou 
nějaké základy španělštiny potřeba, ve škole mluví anglicky tak půlka spolužáků, takže Vám 
určitě někdo vždy poradí. Co se učitelů týče, je to taky tak půl napůl, starší lidi neumí většinou 
vůbec. Studovaly se mnou dvě Němky s nulovými znalostmi šj, a semestr dokončily, ale ty 
měly zas štěstí, studovaly docela nový obor a měly hodně mladých učitelů, většina jim myslím 
povolila psát zkoušky i prezentovat v angličtině. 
Jaké dokumenty jste před odjezdem musel/a odevzdat na studijním oddělení fakulty? : 
Žádost o předběžné zapsání do KOSu (resp. přijetí, jela jsem první semestr magisterského), 
návrh srovnávacího archu – to jsem potom komunikovala přes mail.  
Jaké dokumenty jste před odjezdem musel/a odevzdat na zahraničním oddělení rektorátu 
ČVUT? : 
Přihlášku, před poslání přihlášky na zahraniční univerzitu ještě potvrzení o znalosti ŠJ 
Bylo nutné žádat o vízum? (pokud ano, popište postup) : 
Oficiálně ano, turistické vízum je jen na 90 dní. Dříve to na TECu nikdo neřešil, tento semestr 
poprvé zavedli, že o vízum musí žádat v Kostarice každý (resp. žádal Raul za všechny výměnné 
studenty).  
 
K získání víza jsou potřebné dokumenty tuším z Kostarické ambasády, která je v Německu, 
oficiálně přeložené apod. Já jsem od začátku plánovala z Kostariky do 3 měsíců vyjet a vízum 
tak obnovit, stejně jako většina ostatních, takže postup nevím.  
 
Nicméně, až na ty, co zůstávali na celý semestr, ani nikdo z ostatních zemí všechny potřebné 
dokumenty neměl, protože za jejich shánění, překládání a potvrzování zaplatili hodně peněz. 
Ve výsledku Raul zažádal o vízum všem (bylo potřeba zaplatit cca 30 000 colones za potvrzení 
dokumentů od právníka), a tím to ve směs pro všechny končilo. Při překračování hranic jsme 
pak mohli ukázat potvrzovací email, že jsme situaci řešili a jsme vedení v nějakém jejich 
systému žádostí. Překračovala jsem hranice s Mexičankou asi po 4 měsících, řekli jí, že až se 
budeme vracet, budou se jí ptát na číslo žádosti – neptali se nikde na nic.  
Jakého jste využil/a typu zdravotního pojištění? (orientační cena; výhody, nevýhody; vyžaduje 
zahraniční škola nějaké speciální pojištění). : 
ISIC celosvětové bez USA na rok - vyšlo levněji, než na určitou dobu od jiných společností, plus 
na cestu přes Ameriku zvlášť. Je povinné mít krytou repatriaci těla. Co se týče cesty, pokud 
pojedete s přestupy, zejména pak přestupy v Kolumbii, Mexicu atd, asi se vyplatí pojistit si 
kufry.  
Potřeboval/a jste nějaké očkování? : 
Do Kostariky není nutné žádné, pokud letíte z Evropy – nevím, jak je to teď s COVIDem, s 2 
dávkami jsem se dostala všude po Americe bez problémů (včetně států). 
 
Z nějakých zemí se požaduje žlutá zimnice, doporučuje se břišní tyfus, žloutenky, vzteklina 
(např. z Peru, po mě ale nikde nic nechtěli). 
 
Na hepatitidy jsem očkování již měla, nechala jsem si očkovat žlutou zimnici a břišní tyfus. 
Mám pocit že mi někdo doporučoval i  vozit antimalarika – to jsem si nezjišťovala, ale komárů 
je tam opravdu požehnaně... 



Cesta tam a zpět 
Doprava do místa pobytu, orientační cena, tipy pro výhodné zakoupení jízdenky či letenky. : 

Já našla nejlevnější zpáteční přes Google letenky, se společností United, letěla jsem Vídeň-
Londýn-Houston-San José, za cca 23 000,-. Dají se sehnat určitě i levnější, protože na Kostarice 
v létě není sezóna, ale musíte hledat předem. Přímo do San José z Evropy se lítá z Frankfurtu a 
Madridu, další možnost je pak přes Columbii/Mexico, pokud se chcete vyhnout USA a Kanadě. 

S letenkou je to trochu na poslední chvíli, protože semestr začíná ke konci července, a 
potvrzení o přijetí dostanete v květnu/červnu – určitě po 30.4., kdy mají deadline pro podání 
přihlášek. Už nevím, kdy přesně mi potvrzení přišlo, jelikož jsem řešila bakalářku a státnice, ale 
letenky na týden, kdy jsem chtěla přijet, byly nejdražší ze všech termínů.   

Procedura na hranicích - co mít u sebe? :  

Mimo letenku a pas, aktuálně určitě certifikát o očkování, pro vstup do Kostariky ještě 
letenku/jízdenku z Kostariky s datem do 3 měsíců (stačí např. bus do Panamy, nebo jen 
generátor letenek, já měla letenku do Peru). Reálně se mě na to zeptali myslím 2x, přijela jsem 
tam celkem 4x. 

Při vstupu do Kostariky chtěli ještě adresu, kam z letiště jedete. To Vás může trochu zdržet, 
protože v Kostarice nemají normální adresy a čísla domů, jen něco na styl „město x, čtvrť y, 
300 m od kostela na jih pak 50 m na východ, modrý barák“ apod. Já měla lokaci bytu 
v mapách a taky štěstí na pána za přepážkou, který to místo znal a mile tam adresu napsal, 
kamarádka z Německa musela volat svojí landlady, aby ji adresu nadiktovala a byli na ni pěkně 
protivní. Za mě je možná nejjednodušší si vybrat nějaký hotel a říct jim, že jedete na noc tam – 
stejně je to úplně jedno. Zdá se to jako maličkost, ale po tolika hodinách na cestě, se vším 
stresem atd, je dobré na to být ready.  

 
Pick up nebo samostatná cesta z letiště. : 

Já měla štěstí, že jsem letěla z Houstonu úplně náhodou se 4 Němkami z výměny, vyzvedli nás 
rodiče kamarádky jedné z nich.  
 
Nejlepší cesta z letiště je asi Uber, na letišti je wifi, takže není problém objednat. Jen občas 
nechtějí jet dovnitř areálu kvůli policii, protože Uber je v Kostarice nelegální. Do Cartaga jsem 
jela myslím za 21000 colones, což je něco kolem 800 Kč, je to cca kolem hodiny cesty večer – 
přes den určitě víc, než v noci. Na letišti je lepší pro Uber vyjet nahoru – letiště na Kostarice je 
fakt maličkaté, příjezdy jsou v suterénu, před tím je parkoviště, v prvním patře jsou odjezdy a 
taky možnost, aby tam dojel ten Uber (mám pocit, dolů se jim nechce kvůli těm taxikářům).  
 
Taxíky jsou určitě dražší volba, ale ne zase o tolik, urputní taxikáři Vás nenechají být, dokud 
letiště neopustíte, ale když už, tak se určitě zeptejte na cenu třeba dvou tří lidí.  
 
Pokud přiletíte v průběhu dne, můžete jet také autobusem na terminál do San José. Autobusy 
vyjíždí přímo ze zastávky před letištěm. Z San José buď Uberem na terminál Lumaca, odkud 



jezdí bus do Cartaga, a nebo přímo Uberem do až do Cartaga. S kufry to ale bude asi trochu 
nepraktické. 

Průběh studia 
Měnil/a jste během pobytu studijní plán? : 
ano 
Kdy a jak probíhá registrace do kurzů na zahraniční škole? (Jsou nějaká omezení pro výběr 
kurzů; možnosti změny kurzů.) : 
Při podání přihlášky jsem vypsala, které kurzy (hodiny) chci. Při prvním setkání ve škole (v 
pátek před začátkem semestru) jsme pak dostali lístečky s vypsanými kurzy, na které nás 
reálně mohou vzít a časy, kdy se konají. Nikam nás ale reálně nezapsali, takže bylo potřeba 
obejít „fakulty“ a jejich ředitele a poprosit je o seskládání rozvrhu – zda mají kapacity nebo 
více paralelek. U mě to bylo docela jedno, protože stavárna měla vypsaných jen pár kurzů a 
víceméně jsem ani moc možností neměla. Je to docela zmatek, ale kurzy jdou první dny určitě 
ještě měnit (můžete vybírat z kterýchkoli programů, pokud mají místo a na ČVUT vám to bude 
sedět). Spousta kurzů už je často také plná (hlavně v jiných programech), takže to může být 
trochu zdlouhavé… 
 
Mě s tím pomohla Jackeline – můj Buddy z TECu. Všichni Kostaričani z výměnný party jsou 
moc milí a se vším pomohou, jen se nebát zeptat. 
 
Doporučil/a byste nějaký zajímavý předmět/kurz/vyučujícího? : 
Z programu Construcción bych doporučila Programación de proyectos (naučí Vás s MS 
Project, ale samozřejmě ve španělštině) a Diseño de procesos constructivos (tenhle předmět 
je tak trochu od všechno něco z programu L, docela hodně zajímavé teorie ze Států a 
Japonska). Vyučující je vždy na výběr jen jeden, všichni vesměs fajn a milý. Měla jsem trochu 
problém s jedním předmětem, který úplně změnil obsah, jen název nechali stejný, a vůbec mi 
pak neseděl ani způsob výuky.  
Byla součástí Vašeho studia také praktická stáž/praxe? :  
Ne. 
Popište způsob výuky (teorie, praxe, projekty) a hodnocení práce studentů na zahraniční škole a 
porovnejte s Vaší domácí školou. : 
Každý předmět je cca 3-4 hodiny týdně, jen jednou v kuse (nemají rozdělené přednášky a 
cvika), docházka je vždy povinná, 2 neomluvené absence. Způsob výuky mi přišel trochu jako 
na střední škole, hodně úkolů, do toho projekty, a hodnocení v průběhu roku. Většinou dvě 
parciální zkoušky, plus spoustu malých hodnocení v podobě testů, referátů, praktik v hodině. 
Dělá se hodně prezentací, ve všech oborech, hodnotí vizuální stránku i projev (za mě na 
technické obory až moc, ale tady se počítá, že většina z absolventů bude v managmentu, 
takže asi proto). Většina prací se dělá ve skupině. Je to spíš rarita, když máte něco udělat sám. 
Studenti byli všichni hrozně ochotní, vždy mi pomohli, přeložili co bylo potřeba,atd…  
 
Akorát v jednom předmětu jsem měla problém s komunikací. Je potřeba si zvyknout, že 
Kostaričani nedělají nic dopředu, většinou večer před deadlinem, což byl pro mě problém. Já 
potřebovala víc času, abych si všechno přeložila a našla podklady na internetu. Často jsem tak 
dělala práci předem než ostatní, jenže ve výsledku se pak občas ostatní shodli na jiné formě a 
několik hodin mojí práce přišlo vniveč. Ve výsledku to nebyl problém, co se hodnocení týče 
nebo splnění předmětu, jen se musíte naučit být vklidu, všichni mají dost času, pura vida, 



protože učitel stejně skoro vždycky termín odevzdání posune minimálně o jeden den, ne-li 
týden. Pokud jste dělali doteď věci na poslední chvíli jako já, tak tohle je další level. Dobré je, 
že Vás to naučí být v klidu a vlastně naučit se vždy řešit věci s rozvahou, akorát se budete 
prvních pár týdnů rozčilovat. 
 
Většinu hodin jsem měla prezenčně, pokud byl nějaký problém, tak učitel vždy ochotně udělal 
hodinu online, ke konci semestru byl problém s dopravou do Cartága, tak byly častěji online 
přes zoom.  
 
V jednom z předmětů jsme si museli najít projekt v okolí a docházet na něj pro zpracování 
projektu na téma organizace procesů, v dalším jsme měli exkurze na stavby, často přednášky 
externistů na aktuální témata – BIM, udržitelnost, ... Výuka byla praktická a zábavná.  
 
Jaká je kvalita výuky na zahraniční škole ve srovnání s domácí? : 
Obsahově se místní „Escuela de Ingeniería de Construcción“ se stavárnou na ČVUT nedá 
srovnat, mají jeden studijní program, a studují vlastně všechno – ale nic s takovou specializací 
jako na ČVUT. Už jen budovou, ve které se učí, která má 2NP a celkem 6 učeben. Je to malá 
škola, každý předmět má jen jednu paralelku, 30 lidí ve třídě – program na cca 5 let (hodně lidí 
prodlužuje), prostě jako střední. Na druhou stranu, vzhledem k počtu studentů mají učitelé 
prostor se jim věnovat, mají velmi osobní přístup, a výuka je kvalitní, i když obecná.  
Jak jste získával/a studijní/pracovní materiál na zahraniční škole? (Byl přidělován v rámci výuky 
či jej bylo nutné koupit?) :  
Veškerý materiál byl od učitelů v rámci výuky nahrávám na web tecdigital. Mají jeden systém 
pro celou školu, který využívají úplně všichni (to mi přišlo skvělé, oproti stavárně, na které má 
téměř každá katedra svoje vlastní stránky, které fungují úplně jinak). Nic nebylo potřeba 
kupovat ani tisknout. Když bylo potřeba stáhnout software, učitel poslal link a údaje. 
Jaká je vybavenost kampusu? : 
Jídelna, 3 sody („levné restaurace“ se spíš typickým jídlem), menší obchod s potravinami – na 
styl bufetu na stavárně) 2 tělocvičny (maličká zdarma, včetně posilovny, a pak klasické fitko za 
cca 18000 colones měsíčně), 2 knihovny s dostatkem stolů a zásuvek (v těch jsem se vždy 
učila), 2 počítačové učebny, bankomaty, pro ty, co si zapíší tělocvik pak plavecký bazén, 
volejbalové a fotbalové hřiště, atd…  
Jaká je dostupnost počítačů (přístup na internet; potřeba vlastního notebooku; možnosti tisku a 
kopírování)? : V celém campusu jsou dostatečně silné wifi, myslím že je snad i eduroam, 
tisknout se dá ve škole na několika místech – já nic netiskla, takže konkrétně nevím. 
Co se notebooku týče, lépe vlastní, jsou k dispozici počítače, ale je potřeba dělat spoustu 
práce doma, případně online hodiny. Jedné Mexičance se vlastní notebook rozbil a půjčili jí 
nějaký z univerzity, takže pravděpodobně je i možnost zapůjčení na semestr. Ale upřímně si 
neumím představit být tam bez notebooku. 
Pořádá zahraniční škola a/nebo místní studentská organizace nějaké speciální akce pro 
výměnné studenty? :  
Cca 2 týdny po příjezdu jeden výlet – já na něm nebyla, takže přesně nevím.  
V prvním měsíci proběhla ještě Cena Internacional – studenti každé země si měli připravit 
slaný a sladký chod typický pro jejich zemi.  
 
Hned druhý večer jsme trávili víceméně spolu, díky týmu „buddy“ studentů z Kostariky, kteří 



nás pozvali na nějaké party. Víceméně celý pobyt jsem strávila společně s ostatními 
výměnnými studenty.  
 
Byl/a jste během studia v zahraničí začleněn/a do studijních skupin s místními studenty? : 
Na hodinách jsem byla pouze s místními studenty, výuka v angličtině na TECu, co vím, 
neprobíhá. Co se výměnných studentů týče, bylo nás cca do 20 – 4 Mexičani, asi 6 Španělů a 6 
Němců. 

Praktické otázky pobytu 

Kde jste během studijního pobytu bydlel/a? : 
V apartmánu („bytu“) cca 10 minut pěšky od školy 
Cena Vašeho ubytování – měsíčně. : 
250 USD na osobu 
Popište ubytování a vysvětlete, proč jste zvolil/a právě tento druh ubytování (uveďte 
vybavenost kolejí/bytu; připojení na internet; co si přivézt; možnost ubytování na kolejích večer 
nebo o víkendu) : 
Škola má koleje, ale pouze pro místní studenty. Emailem vám zašlou seznam možných 
ubytování – kontaktovat pouze přes whatsapp, pokud chcete odpověď. Je tam více Residencí 
(to bych doporučila, je to trochu záruka, že bude vše fungovat, pokud tam bydlí více lidí).  
 
Původně jsem si vybrala ubytování (moderní byt) z tohoto seznamu za 350 USD, protože jiné 
už nebylo dostupné, ale později mě kontaktovala další výměnná studentka z Německa, že 
našla byt a má v něm dvě místa za 250 USD, šla jsem tedy bydlet s ní (kvůli ceně, a také se mi 
líbila možnost bydlet z někým dalším z výměny, což se ukázalo jako dobrý tah!).  
 
Teď bych asi bydlení řešila jinak – hodně nabídek je na FB skupině Apartamentos TEC. Nejlépe 
asi přijet na místo, a shánět tam. Ptát se ostatních studentů, zejména těch ostatních 
výměnných, případně jim napsat mailem už předem (napsat Raulovi o adresy). Ubytování se 
dá sehnat určitě levněji, než píšou v seznamu, i těch 250 USD bylo na místní poměry hodně. 
 
Jen si dát pozor, protože hodně bytů se pronajímá bez nábytku, nebo je ve špatném stavu 
(čistota záleží i na lokalitě, někde se nechtěného hmyzu prostě nezbavíte) … V nějakých 
bydleních je nutné si koupit vlastní matraci.  
 
Jak a s jakým předstihem si zařídit ubytování? : 
Dle mého, nejlépe až na místě, a nebo cca měsíc, kdy ještě není vše zabrané. Vždy se něco 
najde, jen bych teda nic neplatila předem, a raději se porozhlédla na místě a do ubytování se 
podívala, ta čistota může být podle mě občas problém. Taky studenti často vůbec nejsou 
zvyklí vařit, takže nemají moc vybavenou kuchyň. Poslední co si ověřit je teplá voda ve sprše  
(v kuchyni ji bohužel nečekejte skoro nikde).  
Jaké jsou možnosti stravování studentů v místě pobytu? : 
V kampusu je jídelna, oběd za cca 1500 colones, nebo sody za cca 2500 colones. Restaurace 
v Cartagu jsou spíš levnější, ostatní části země jsou v porovnání s ČR opravdu drahé 
Jaké jsou orientační ceny potravin? (porovnejte s cenami v ČR) : 
Potraviny jsou určitě dražší, maso nekupuji, takže nevím, mléčné výrobky mnohem dražší 
(např. velký jogurt 80,- Kč, krémový sýr 200g 55 Kč, …), místní ovoce a zelenina většinou 



levnější (banány, ananas, mango, mamony, a klasická zelenina), hlavně na trzích, kde koupíte i 
levná vejce. Obrovský výběr fazolí – suché, uvařené v konzervě se všemožnými přísadami, 
mleté do pasty etc… Pokud Vám chutná mexická kuchyně, dá se jíst docela levně; fazole, rýže, 
rajčata, salsy, tortilly, avokádo, papriky, nachos,… Pokud chcete vařit evropsky, bohužel, 
většinu základních surovin tu nenajdete anebo najdete ale bude mít úplně jiné vlastnosti – 
chleba – sladký toastový, nebo bílé vzdušné bagety (sníte celou 70 cm bagetu k večeři, 
protože vevnitř je vlastně jen vzduch), sýry – vakuované najdete asi všechny, ale hodně drahé, 
smetany – mají nějakou ke šlehání krabicovou mimo chlaďák a pak natilla – což je něco mezi 
zakysanou smetanou a majonézou. Mouka – jeden druh, řekla bych něco mezi hladkou a 
polohrubou, žádná krupice, nic. Brambory mají, ale opět docela drahé. Většina mých výdajů 
byla určitě za jídlo.  
 
Nejlevnější forma stravování je asi jídelna, která nabízí snídani, oběd, svačinu i večeři. Studenti 
si často nosí jídlo v boxech i na doma. Druhou možností je asi vaření doma, pokud chcete vařit 
po evropsku a trochu pestřeji, vyjde Vás to samozřejmě dráž, no a třetí nejdražší možnost jsou 
restaurace. Musím říct, že mě překvapilo, jak nezdravě Kostaričani jedí. Jsou to mistři 
smažených kuřat a vlastně všeho co je smažené, těžko najdete pokrm kde by nebyla alespoň 
část dělaná na oleji. Snídaně – gallo pinto – smažená rýže s fazolemi, vejce, platano maduro. 
Jejich typické jídlo je Casado – maso + rýže, salát, platano maduro (něco jako větší osmažený 
banán), fazole. Pokud zvolíte maso na grillu, je to asi to nejzdravější, co najdete. Cenově 
kolem 3500 colones – v dražších místech třeba i za 7k. V karibské části byste určitě měli zkusit 
rice and beans, což nejsou jen rýže a fazole (protože ono všechno jsou vlastně rýže  a fazole), 
je to pokrm vařený v kokosovém mléce. Záleží na místě, v turistickém Guanacaste je všechno 
nesmírně drahé, suroviny atd. bych řekla tak dvakrát více než u nás v ČR – mě se to teď těžko 
porovnává, vzhledem k inflaci. I tak si myslím, že Kostarika je obecně dražší než ČR (rozhodně 
než okolní středo a jihoamerické země). 
 
Jaké jsou možnosti místní dopravy? (MHD, kolo, pěšky, orientační ceny) : 
Doprava v rámci Cartaga se dá určitě zvládnout pěšky, jakmile je tma tak Uber (pokud nejdete 
ve skupině) který je v porovnání s ČR levnější. Taxi jsem skoro nezkusila, pouze když v místě 
nefungoval Uber (který jsem použila pro porovnání ceny, aby mě taxikáři nenatáhli). Na kole 
např. do školy a zpět, ale větší výlety bych se asi v provincii Cartága bála, vzhledem k tomu, jak 
tu lidi řídí. Cyklostezku jsem viděla asi tak jednu hned vedle kampusu. V silnicích jsou často 
díry, že si pomalu ublížíte i uvnitř auta, natož na kole. 
 
Bezpečnost je určitě věc, která stojí za zmínku. Uvnitř kampusu je to jak jiný svět, jakmile 
vylezete ven, musíte dávat pozor. Přechody tu skoro nemají a když ano, neznamená to, že 
máte přednost – opravdu, tady auto často nezastaví, i když Vás vidí (dvě kamarádky v Cartagu 
srazilo auto). 
 
Chození po tmě sám po Cartagu, nota bene po San José, je určitě risk. Mě se nikdy nic nestalo, 
ale bez přehánění Vás tady běžně na ulici napadnou, jen aby Vám ukradli telefon.  
Například já měla školu 10 minut od kampusu a vyučování do devíti večer, jsem zvyklá chodit 
v noci domů a přišlo mi absurdní si na 10minutovou chůzi volat Uber – pokaždý, když jsem 
spolužákům řekla, že jdu pěšky, donutili zavolat si Uber nebo mě dovezli autem. Asi je lepší 
prostě poslouchat místní.  
 



Co se cestování po Kostarice týče, je potřeba být trpělivý. Spoustu informací najdete na 
internetu, ale nemají jeden systém, kde byste našli všechnu hromadnou dopravu (jako třeba 
idos). Skoro do každého místa provozuje autobusy jiná společnost, ze San José vyjíždí z asi 
třech větších terminálů. Zhruba třetina lze koupit online, ostatní pouze na místě a do 
některých míst je potřeba koupit jízdenku předem. Na jízdní řády, které najdete online moc 
radši nespoléhejte (podle vzhledu stránek, aktualizací, …). 
 
Nejlépe vždy uděláte, když se zeptáte místních – jak na zastávky, tak na čas odjezdu, etc.. (to 
platí i pro bezpečnost – ptát se úplně všech, já se v San José vždy ptala policie nebo někoho, 
kdo vypadal, že nebydlí pod kartonem za rohem, kterou ulicí je lepší jít). Když přijede bus, 
zeptejte se řidiče, kam jede hned ještě když stojíte venku – pokud vlezete dovnitř, budete 
muset pravděpodobně zaplatit, i když s ním nepojedete. Mají zařízení na počítání cestujících, 
jakmile projdete dveřmi a rámem, započítá Vás /nefunguje to tak všude, ale většinou ano. 
 
Spojení Cartago-San José, je vcelku dobré, jezdí busy skoro pořád (společnost Lumaca), také je 
tam vlak – jede dost pomalu, ale v případě kolony na trase se vyplatí (taky nemá zpoždění, což 
je na Kostarike rarita). Bezkonkurečně nejhorší servis má podle mě společnost Alfaro, která 
jezdí do jižní části Guanacaste… 
 
Jaké formality je třeba vyřídit po příjezdu (např. povolení k pobytu)? : 
 
Zažádat o vízum – dělá koordinátor, viz předešlé odpovědi. Bylo nám řečeno, že se bude 
postup v následujících letech měnit, snad by mělo být jednodušší studentské vízum dostat, a 
tím pádem bych řekla, že to bude i povinné. 
 
Koupit SIM a zařídit tarif – mají více operátorů – Claro, Liberty, Kolbi ICE,…  
Já měla Claro, které funguje po celé jižní a střední Americe, vždy jsem platila zpětně fakturu, 
za cca 11 tisíc colonů měsíční tarif. U Kolbi je lepší pokrytí, ale já ho po prvním měsíci zrušila, 
protože jsem jejich systém vůbec nepochopila a internet mi skoro nikdy nefungoval a za 
stejnou cenu jsem dostala 4x více dat od Clara, navíc ho musíte mít na jméno někoho 
z Kostariky.  
 
Měl/a jste zkušenosti s lékařským ošetřením v zahraničí? : 
 
Ano, v campusu je klinika pro studenty, kterou hradí škola. Je potřeba se tam „zapsat“, to se 
dá zvládnout přímo, když budete potřebovat lékaře. Přijdete, vezmou Vás rovnou nebo Vám 
dají termín ještě ten samý den. Vesměs všichni výměnní studenti byli aspoň jednou nemocní, 
nejspíš ze změny klimatu, nebo z klimatizací a změn teplot v místnostech a autech. Já řešila asi 
2x angínu, jednou mi dala antibiotika přímo lékařka a neplatila jsem nic, jednou jsem dostala 
recept do lékárny. Léky mi vždy bez problémů zaplatila pojišťovna. 
 
Upozorňuji, že léky jsou z nějakého důvodu v Kostarice strašně drahé, 3 tablety 
širokospektrálního antibiotika (které mimochodem předepisují úplně na všechno) stojí kolem 
50 usd, tedy přes 1000 Kč, v sousední Nicaraguy za ně dáte 3 USD… Podle všeho snad mají 
v Kostarice místa, kde je vydávají levněji – jak to funguje přesně nevím, já šla vždy prostě do 
lékárny. 



Ošetření lékařem hrazené z mého pojištění jsem neřešila, v nemocnici jsem byla jen jako 
doprovod kamarádek, které srazilo v Cartágu auto, péče mi přišla srovnatelná s tou v ČR.  
 
Pracoval/a jste během studia? : 
Ano, pro stavební firmu z ČR. 
 
Jaké jsou podmínky pro práci/brigádu pro české studenty? : 
Nevím, nepracovala jsem pro kostarickou společnost, ale nabídli nám práci v baru. 
Pravděpodobně se legálně pracovat na turistické/studentské vízum nedá. 
 
Tipy na využití volného času (sport; kultura; výlety; finanční náročnost). : 
 
Cestování je určitě jeden z důvodů, proč jsem do Kostariky jela. Autobusy chtějí trochu 
trpělivosti, občas v nich na Vás prší, nebo je Vám strašný vedro, ale fungují, jezdí, jsou levné a 
dovezou Vás třeba přímo na pláž. Já měla školu pondělí až středa, čtvrtek a někdy pátek jsem 
dělala věci do školy a víkend se snažila vyjet z Cartaga, protože tohle město opravdu nemá 
moc co nabídnout.  
Hostely se mimo hlavní sezónu dají sehnat do 10 USD, akorát v Guanacaste jsem platila více 
než dvojnásobek – jde o oblast plnou turistů a jela jsem až na přelomu sezóny. Pláže, hory a 
všechny národní parky jsou opravdu nádherné, do většiny národních parků se platí vstupné, 
kolem 2 USD pro místní a 15-30 USD pro turisty. Se studentskou kartičkou TEC a trochou 
snahy se dá jít skoro všude jako místní. Kostarika má opravdu nespočet míst, kam se dá 
podívat, pláže jak v Karibiku, tak u Pacifiku jsou nádherné, skoro všude jsou opice a lenochodi, 
ary, krásné vodopády, pralesy, džungle,… Dobré je kouknou aspoň zhruba na počasí (tím 
myslím, hlavně sezónu co se týče vln, nebo se zeptat místních), já byla např. v karibské 
vesničce Puerto Viejo 4x, a pokaždé to vypadalo úplně jinak. Taky záleží, co byste rádi dělali – 
procházky, surf, plavání, nebo nějaká vysokohorská turistika – dá se najít opravdu všechno. 
Ráda pošlu tipy na cestování, dopravu, ubytování, atd.. buď přes ig nebo mail. 

Finance 

Jakých finančních zdrojů jste využil/a k financování pobytu? : 
Stipendium z ČVUT, Vlastní Úspory, práce, podpora od rodiny 
Jaké byly Vaše průměrné měsíční výdaje během pobytu? : 
18 000 Kč 
a) z toho stravování: 8 000 Kč  
b) z toho ubytování: 250 USD: 5 500 Kč 
c) z toho na cestování a volný čas: 5000 Kč (tohle je variabilní, občas jsem cestovala hodně, 
občas nebyl kvůli škole a práci čas třeba celý měsíc, nepočítám samozřejmě cestu do Peru) 
Do jaké míry pokrylo stipendium z ČVUT Vaše výdaje během pobytu? (v %): 40% 
Jakým způsobem je stipendium vypláceno a kdy jste jej obdržel/a? : Až na 3000 Kč, které se 
vyplácí po pobytu, jsem celou částku obdržela během prvního týdne pobytu  
Zkušenosti s bankovními účty/službami (doporučujete účet zřízený v zahraničí; používání české 
platební karty) :  
Platit se dá skoro všude kartou, vozit hotovost podle mě nemá smysl – max na první taxi 
z letiště.  
 



Používala jsem českou kartu, mám dva účty od Airbank a Fio, oba zdarma– Airbank má myslím 
lepší kurz na placení, u Fio jsem si požádala o visa kartu a měla výběry z bankomatů zdarma. 
Dále používám Revolut – pokud si požádáte o fyzickou kartu, tak je to myslím nejlepší volba, já 
ji měla jen v telefonu.  
 
Všude se dá platit bezkontaktně, ale výběry z bankomatu bezkontaktně ještě nešly. Některé 
místní banky si účtují procentuální poplatek za výběr, u banky BCR jsem vždy vybírala bez 
poplatku.  
Platil/a jste zahraniční škole nějaké poplatky (za studentskou kartu, pojištění, kopírování, 
materiál, apod.)? :  
Platila jsem 30 000 colonů za ověření kopií pasu pro vyřízení víza. To mi proplatilo ČVUT.  

Uznání zahraničního studia domácí školou 

Kolik jste během studijního pobytu získal/a kreditů? : 
na ETC 22,5 kreditu 
Kolik z nich Vám bylo domácí školou uznáno? :  
23 
Z jaké kurzy Vám byly domácí školou uznány (povinné, povinně volitelné, volitelné)? :  
povinné a povinně volitelné 
Věděl/a jste předem, které kurzy budou domácí školou uznány? : 
Ano, vyplňovala jsem srovnávací arch před odjezdem, ale nakonec jsem měnila plán 
Jak probíhá uznání na domácí škole a jakým problémům jste v souvislosti s tím musel/a čelit? : 
Zaslala jsem transkript výsledků a návrh dokladu o uznání studia proděkanovi, žádné problémy 
jsem ve spojení s uznáním neměla. 
Jaké dokumenty jste museli odevzdat na zahraničním oddělení rektorátu? : 
žádné 

Hodnocení pobytu, rady a doporučení 

Ohodnoťte odborný přínos studijního pobytu: 
Stavařina samotná je v Kostarice úplně odlišná, vzhledem ke klimatu, tektonické činnosti i 
dostupnosti materiálu, v tomto ohledu jsem si rozhodně rozšířila vědomosti. Co se 
managementu týče, berou většinu informací ze Spojených států a spousta podkladů k výuce 
byla mezinárodní. V porovnání se semestrem v ČR je ale obnos informací určitě menší. 
Vzhledem k tomu, že jsem musela studovat bakalářskou úroveň, a na ČVUT studuji magistra, 
mně obsahově seděly pouze tři předměty, jejichž náplň se částečně kryla s učivem, které jsem 
měla již v průběhu bc studia. Studijním přínosem je pro mě určitě i naučení španělštiny. 
Ohodnoťte osobní přínos studijního pobytu: 
Jsem neskutečně vděčná za tuhle příležitost, byl to pro mě velký výstup z komfortu a 
rozhodně to za to stálo. Nejsou to jen bílé pláže s lenochody na palmách, člověk se naučí řešit 
problémy a plavat v neznámých vodách. V porovnání s Evropou tu lidé žijí jednoduše a většina 
dost chudě, donutí to přemýšlet nad reálnými hodnotami, protože ty lidi jsou pořád vděčný a 
štastný. I přestože je Kostarika aktuálně hodně turistická a drahá země, většina místních tu 
žije v přízemních zamřížovaných baráčcích z „plechů a papundeklu“ – nepředstavujte si Afriku, 
ale je fakt, že Kostarika je drahá i pro většinu místních obyvatel. Pořád jsou ale vděční, 
usmívají se a žijí pura vida.  



Ohodnoťte informace a podporu poskytnuté domácí školou:  
1 
Ohodnoťte informace a podporu poskytnuté zahraniční školou (hodnocení jako ve škole) : 
3 
Měl/a byste zájem o nějaký další pobyt v zahraničí? : 
Zájem ano, ale asi na to nenajdu už prostor – možná stáž 
Co jste po absolvování pobytu nejvíce ocenil/a? : 
Už samotnou možnost vycestovat, perfektní organizaci ze strany ČVUT, možnost poznat 
spoustu přátel kolem světa 
Setkal/a jste se během pobytu s nějakými závažnými problémy? : 
Ne, měli jsme pouze problém s majitelkou našeho bydlení, ale to byl spíš střet kultur a odlišné 
představě o úklidu  
Odkaz na fotogalerii, blog apod. : 
Nějaké fotky mám na instagramu, ráda poradím, předám kontakty nebo zodpovím všechny 
dotazy tamtéž nebo na přes mail.  
ig monca_hofmeisterova,  
mail monika.hofmeisterova@gmail.com 
 


